

Clelia Caruso/Jenny Pleinen/Lutz Raphael
(eds./éds.)

Postwar Mediterranean Migration to Western Europe

La migration méditerranéenne en Europe occidentale après 1945

Legal and Political Frameworks, Sociability and Memory Cultures
Droit et politique, sociabilité et mémoires



PETER LANG

Internationaler Verlag der Wissenschaften

Contents

ACKNOWLEDGMENTS	7
CLELIA CARUSO	
Inclusion opportunities and exclusion risks: Mediterranean labour migration and European migration policies	9
LUTZ RAPHAEL	
La théorie du champ social et le fait migratoire	37
PART ONE: POLITICAL, JURIDICAL AND ECONOMICAL FRAMES	
JIM MILLER	
Planning a New ›Human Economy‹ in the Department of the Moselle: The Regional Politics of Immigration in the New Union Française, 1945–1962	53
JENNY PLEINEN	
Moral disciplining of migrants in Belgium or what conservative family policy and expulsions have to do with one another	73
FEDERICO ROMERO	
First Comment	97
SALVATORE PALIDDA	
Émigration et immigration dans les changements politiques de la société italienne	103
KAROLINA NOVINŠČAK	
From ›Yugoslav Gastarbeiter‹ to ›Diaspora-Croats‹: Policies and Attitudes toward Emigration in the Socialist Federal Republic of Yugoslavia and the Republic of Croatia	125
FEDERICO ROMERO	
Second Comment	145

PART TWO: WORK AND SOCIAL LIFE

GRAZIA PRONTERA

The migration experience of Italian workers in the Federal Republic of Germany in post-war years 151

SARAH VANESSA LOSEGO

Les associations d'assistance aux travailleurs algériens en Lorraine sidérurgique, 1947–1965 171

MANUELA MARTINI

Des flux qui se mélangent. Provinciaux et étrangers dans le BTP en France (région parisienne, fin 19^{ème} – première moitié du 20^{ème} siècle) 197

PART THREE: COLLECTIVE MEMORIES

LUTZ RAPHAEL / SARAH VANESSA LOSEGO

Gens à histoire et gens à problèmes? Les mémoires collectives de la migration dans le Pays Haut lorrain à la fin du 20^{ème} siècle ... 213

CLELIA CARUSO

La mémoire collective des Italiens de Seraing: rites et cérémonies commémoratifs à travers mémoire locale, mémoires nationales et mémoire européenne 233